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یک مقام مسئول از اعطای تسهیلات ۸۰ درصدی بانرخ سود 
صفر درصد برای ســاخت و نوسازی شــناورها و کشتی های 
مسافری و تخفیف ۹۰ درصدی تعرفه و عوارض بندری خبر داد.

علی نازی عضو هیأت عامل و معاون امور دریایی سازمان بنادر و دریانوردی، 
درباره آماده ســازی اسکله های مســافری بنادر گفت: در حال حاضر در حوزه 
گردشگری دریایی ۷۵ پست اسکله برای استفاده گردشگران دریایی در هفت 

استان ساحلی شمال و جنوب کشور آماده بهره برداری است.
وی با اشــاره به اینکه بیست بندر در حال ساخت است، ادامه داد: این بنادر در 
زمان های مختلف به بهره برداری خواهد رسید و ظرفیت پذیرش بیست میلیون 

گردشگر دریایی را ایجاد خواهد کرد.
به گفته معاون امور دریایی ســازمان بنادر و دریانوردی، ۸۰ درصد ســاخت 
بزرگ ترین بندر گردشگری کشور که در چمخاله استان گیلان در حال ساخت 

است انجام شده و تا پایان سال ۱۴۰۲ به بهره برداری می رسد.
معاون امور دریایی سازمان بنادر با بیان اینکه برای ساخت و ایمن سازی شناورها 
و کشــتی ها تسهیلات خوبی برای سرمایه گذاران در نظر گرفته شده است، به 
ارائه تسهیلات هشــتاد درصدی از محل وجوه اداره شده به ساخت و نوسازی 

کشتی های مسافری همچنین تخفیف نود درصدی تعرفه و عوارض بندری برای 
شناور و کشتی های مسافری اشاره کرد.

وی همچنین متذکر شــد: با تعامل خوبی که بیــن وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی با سازمان امور بنادر ایجاد شد شیوه نامه ای برای تأمین 
سوخت یارانه ای کشتی های مسافری آماده و به وزارت نفت ابلاغ شد که طی 

آن ۸۰ درصد سوخت شناورهای مسافری به صورت یارانه ای پرداخت می شود.
علی نازی این کار را در پایین آوردن هزینه ها مؤثر دانست و آن را مشوق مهمی 

برای ورود سرمایه گذاران به حوزه گردشگری دریایی عنوان کرد.
عضو هیأت عامل سازمان بنادر و دریانوردی به راه اندازی چهار خط آبی بین المللی 
اشاره کرد و افزود: خط ایران - عراق )بندر آبادان و بندر سیبه( تا فروردین ۱۴۰۲ به 
بهره برداری خواهد رسید. زیرساخت ها از سوی ایران آماده است و زیرساخت های 

سمت عراق نیز در حال آماده شدن است.
وی این خط را دارای ویژگی های خاص و منحصربفرد عنوان کرد و گفت: فاصله 
کشور ایران و عراق با راه اندازی این خط زیر هفت دقیقه طی می شود و فرصت 

مناسبی برای توسعه گردشگری محسوب می شود.
معاون امور دریایی ســازمان بنــادر و دریانوردی همچنین بــه آماده بودن 

زیرساخت های خط بوشهر و دوحه در دو کشور ایران و قطر اشاره کرد و افزود: 
در تلاش برای تأمین شناور هستین و این خط در بدبینانه ترین حالت تا دو سه 
ماه آینده راه خواهدافتاد و در صدد هســتیم که هفته ای یک تردد در این مسیر 
انجام شود.عضو هیأت عامل سازمان بنادر و دریانوردی همچنین به راه اندازی 
خط بندرعباس و خصب همچنین چابهار مسقط خطوط بین ایران و عمان طی 

چندماه آینده اشاره کرد.
علی نازی درباره طرح های مطرح شده از سرمایه گذاران برای ساخت و نوسازی 

کشــتی ها و شناورهای دریایی گفت: در حوزه مسافری نسبت به باری و نفتی 
استقبال کم تر است. اما در حال حاضر طرح درخواست تسهیلات برای ساخت یک 
شناور رو رو که هم قابلیت حمل مسافر و هم کامیون را دارد با ظرفیت ۳۰ دستگاه 
خودرو و کامیون همچنین ۷۰ صندلی مسافر پذیرفته و برای تسهیلات به بانک 
معرفی شده است. همچنین ۲۵ تقاضا برای تعمیرات و نوسازی ۲۵ فروند شناور 

مسافری در حال بررسی است.
ایمن سازی آبراه های مسافری، ایجاد عمق مناسب و تعبیه علائم کمک ناوبری، 
ایستگاه های امداد نجات و و استاندارسازی پذیرش گردشگری دریایی، آماده سازی 
اسکله هایی برای پهلوگیری کشتی های کروز و نصب علائم و تابلو دیگر اقدامات 

مورد اشاره معاون امور دریایی سازمان بنادر و دریانوردی بود.
وی در پایان ضمن اشاره به آمادگی بنادر و اسکله ها برای پهلوگیری شناورها و 

کشتی های مسافری بر برنامه ریزی برای مسافران در پسکرانه تاکید کرد.
گفتنی است در شانزدهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته 
و سی وششمین نمایشگاه ملی صنایع دستی که از سه شنبه ۱۸ بهمن ۱۴۰۱ تا 
۲۱ بهمن در محل نمایشگاه بین المللی تهران برگزار شد، ۲۰۰ فعال صنعت 

گردشگری از ۴۷ کشور جهان حضور داشتند.

اعطای تسهیلات با نرخ صفر درصد برای ساخت و نوسازی کشتی های مسافری 

 استاندارد اجباری لوازم خانگی تا پایان هفته
 بر روی پرتال سازمان ملی استاندارد

ملی  اســتانداردهای  تدوین  دفتر  مدیرکل 
سازمان ملی استاندارد ایران گفت: استاندارد 
اجباری لوازم خانگی تا پایان هفته جاری بر 
روی پرتال سازمان ملی استاندارد ایران قرار 
خواهد گرفت که گامی در راستای ارتقای ارائه 

خدمات به مردم خواهد بود. 
»آزیتا خضریان« افزود: تجدیدنظر در استاندارد خدمات 
پس از فروش لوازم خانگی که دامنه کاربرد آن دربرگیرنده 

وسایل برقی و گازسوز خانگی است، با مشارکت همه صاحبنظران، متخصصان و دستگاه های 
اجرایی در کمیته ملی به تصویب رســید.این مقام مســوول ابراز امیدواری کرد: پس از انجام 
اصلاحات لازم از سوی این کمیته، تا پایان هفته جاری این استانداردها بر روی پُرتال سازمان 
ملی استاندارد ایران قرار بگیرد.وی یادآور شد: استاندارد یاد شده به تازگی در آخرین جلسه شورای 
عالی استاندارد به تصویب رسیده است تا گام دیگری در دولت سیزدهم در راستای ارتقای ارائه 
خدمات به مردم برداریم.خضریان خاطرنشان کرد: به این ترتیب، آن خدماتی که باید در حق مردم 
ارائه شود مشمول استاندارد اجباری شده و سازمان ملی استاندارد ایران بر آن نظارت عالی خواهد 
داشت.وی ادامه داد: این استانداردها شامل مباحث متعددی از جمله گارانتی، وارانتی و غیره می شود 
که که از زمان تحویل کالا به مشتری و نصب در محل زندگی آغاز شده و بر اساس تعهدات 
تولیدکننده، باید کالاها متناسب با استاندارد و تضمین شده باشد. در عین حال مصرف کنندگان 
نیز باید به درستی از وسایل خود استفاده کنند و این نکته بسیار مهم است.مدیرکل دفتر تدوین 
استانداردهای ملی سازمان ملی استاندارد ایران اضافه کرد: فهرست مراکز ارائه دهنده خدمات نیز 
به همراه شماره تماس های مربوطه باید توسط عرضه کنندگان ارائه و ثبت شود تا قابل رصد 
باشد.وی اظهار داشت: در این راستا، بازرسانی به موجب این استاندارد تایید صلاحیت خواهند شد 
تا بتوان با کمک سازمان ملی استاندارد ایران و سایر دستگاه های ذی ربط، به انجام کنترل های 
لازم پرداخت.مصوبات یکصد و شــانزدهمین نشست شورای عالی استاندارد که ۵ آذر ۱۴۰۱ 
با حضور آیت الله »ســید ابراهیم رئیسی« و سایر اعضای این شورا برگزار شد، از سوی رئیس 
جمهوری اسلامی ایران برای اجرا به دستگاه های عضو شورای  عالی استاندارد و این سازمان 
ابلاغ شد.براساس این مصوبه، استاندارد ملی برای کاهش آلاینده های منابع متحرک و خدمات 

پس از فروش لوازم خانگی اجباری شد.

 ۵۰ درصد مرغ تولیدی کشور
 از نژادهای بومی تامین می شود

مدیرعامل ســازمان اقتصادی کوثر با بیان 
اینکه اکنون ۷۵ درصد جوجه اجداد خارجی، 
بومی و ایرانی کشور توسط این سازمان تولید 
می شود، گفت: طبق آمارهای موجود بیش از 
۵۰ درصد مرغ تولیدی کشور از نژادهای بومی 

تامین می شود. 
ناصر فخاری روز یکشنبه در نشست خبری خود افزود: 
طبق آمارهای موجــود بیش از ۵۰ درصد مرغ تولیدی 

کشور از نژادهای بومی تامین می شود.مدیرعامل سازمان اقتصادی کوثر تصریح کرد: تحریم 
دارو و اقلام غذایی از سال ۹۸ علیه ایران اعمال شد؛ بعد از این زمان مرغ اجداد به ایران فروخته 
نشد؛ بنابراین احیای مرغ لاین آرین کشور در دستور کار تولید سازمان اقتصادی کوثر قرار گرفت.
فخاری اظهار داشت: در یکی از شرکت ها کار فناورانه انجام دادیم و یک جوجه اجداد بومی 
شده غیر از آرین تولید کرده ایم.وی خاطرنشان کرد: ۹۵ درصد جوجه اجداد کشور در حال تولید 
است و فقط ۵ درصد وارد می شود.وی اضافه کرد: البته این فرایند ژنتیکی و اصلاح نژادی هزینه 

بر و زمان بر است.

عوارض صادرات گوجه فرنگی نیم درصد شد
 عوارض صادرات گوجه فرنگی از ۷۰ درصد به 

۰.۵ درصد ارزش پایه صادراتی تغییر کرد. 
در متــن نامــه مدیر کل دفتــر صادرات گمــرک ایران 
بــه گمــرکات اجرایی آمده اســت: پیرو بخشــنامه های 
۱۴۰۱.۱۱.۱۲و  مــورخ   ۳۰۰.۱۴۰۱.۱۶۶۲۱۶۲ شــماره 
۳۰۳.۱۴۰۱.۱۶۸۰۷۸۶ مــورخ ۱۴۰۱.۱۱.۱۷ موضوع تعیین 
عوارض صادراتی گوجه فرنگی به میزان ۷۰ درصد ارزش پایه 
صادراتی از تاریخ ۱۴۰۱.۱۱.۲۰ به پیوست تصویر نامه شماره 

۱۴۰۱.۵۰۰.۹۳۴۸۲ مورخ ۱۴۰۱.۱۱.۱۷ معاون محترم توسعه بازرگانی وزیر جهاد کشاورزی ارسال و 
اعلام می دارد: با توجه به تصریح نامه مذکور، بخشــنامه پیروی صدرالاشاره مبنی بر اعمال عوارض 
صادراتی گوجه فرنگی به میزان ۷۰ درصد ارزش پایه صادراتی از تاریخ ۱۴۰۱.۱۱.۲۰ کان لم یکن تلقی 
شده و لازم است تا اطلاع ثانوی در خصوص عوارض صادراتی گوجه فرنگی، مطابق بخشنامه شماره 
۲۸۱.۱۴۰۱.۱۴۹۶۸۵۸ مورخ ۱۴۰۱.۱۱.۱۱ نسبت به اخذ عوارض صادراتی کالای موصوف  به میزان 
۰.۵درصد ارزش پایه صادراتی و با تایید سیستمی نماینده معرفی شده وزارت جهاد کشاورزی و رعایت 
کلیه قوانین و مقررات و ضوابط جاری اقدام لازم معمول دارند.بدیهی است اخذ نیم درصد عوارض آب 

مجازی موضوع قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور همچنان به قوت خود باقی است. 

اینفوگراف

یک مقام مســئول با اشاره به اینکه سامانه 
پنجره واحد زمین هنوز در تمامی اســتان ها 
به بهره برداری نرسیده است گفت: تخلفات 
زمین خواری با بهره گیری ازپنجره واحدزمین 

ومراحل حقوقی آن درحال رسیدگی است.
صادق کریمی، کارشــناس دفتر فنــاوری اطلاعات، 
ارتباطــات و تحــول اداری، ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری کشور در گفت وگو با مهر، هدف از راه اندازی 

سامانه پنجره واحد زمین را مدیریت مجوزهای حوزه های زمین و جلوگیری از تخلفات 
این حوزه عنوان کرد.وی در این خصوص تصریح کرد: در گذشــته، مجوزهایی صادر 
می شد که روال قانون خود را طی نمی کرد، به عنوان نمونه استعلاماتی باید از دستگاه های 
مختلف صورت می گرفت که این عمل با زدوبند همراه بود و جهت گیری هایی در آن 
وجود داشت، لذا نیاز به اصلاح این رویه وجود دارد.کریمی ادامه کرد: در گذشته برخی از 
دستگاه های متولی محافظت از اراضی، دارای نیروهای گشتی و یگان بودند؛ اما به دلیل 
وسعت مساحت و کمبود نیرو امکان سرکشی دقیق و لحظه ای وجود نداشت، لذا سامانه 

پنجره واحد زمین باهدف بهبود این دو مشکل به بهره برداری رسید.
کارشناس دفتر فناوری اطلاعات سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری در ادامه به تشریح 
بخش های مختلف سامانه پنجره واحد پرداخت و گفت: این سامانه از دو بخش زیرسامانه 

»ارائه خدمات به متقاضیان« و »مدیریت اراضی کشور« تشکیل شده است.
به گفته کریمی، در زیرســامانه اول، متقاضیان )حقیقی یا حقوقی بدون وابستگی به 
دولت( درخواست های خود را ثبت می نمایند و در ادامه، مراحل بررسی و تأیید درخواست 
به صورت سیستمی در ســامانه انجام خواهد شد.وی ادامه داد: به عنوان نمونه قوانین 
خاصی در حوزه های مختلف از جمله حریم راه، رودخانه و راه آهن در کشور وجود دارد؛ به 
عبارتی برای این موارد حریمی در نظر گرفته شده و امکان انجام برخی از طرح ها وجود 
ندارد، به منظور رعایت همین ضوابط دستگاه های مختلف باید در خصوص رد یا تأیید 

درخواست های مربوط به زمین اظهارنظر کنند.
کارشناس دفتر فناوری اطلاعات سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری با بیان اینکه، کلیه 
استعلامات لازم از طریق پنجره واحد زمین انجام می شود، گفت: با انجام استعلامات 
مشخص می شود آیا متقاضی قادر به انجام طرح موردنظر خود است یا خیر؟ به بیانی با 
بهره گیری از این سامانه، استعلاماتی که در گذشته با اتلاف زمانی بالا و اعمال نظرات 
سلیقه ای افراد همراه بود، حذف شده و پروسه مجوزدهی کاملًا شفاف و در کوتاه مدت 
صورت می گیرد.وی افزود: درگذشــته مشاهده می شــد که به صورت موازی برخی از 
دستگاه ها استعلامات یکسانی دریافت می کردند و متقاضی با حجم عجیبی از استعلامات 

روبرو بود؛ ولی در حال حاضر این پروسه بوروکراسی زائد حذف شده است.
به گفته کریمی، نتیجه ارزیابی سامانه پنجره واحد زمین کاملًا مشخص بوده و در صورت 
مثبت بودن استعلامات، متقاضی قادر به ادامه فرآیند است؛ اما اگر به هر دلیل نظیر حریم 
رودخانه یا سایر موارد ارزیابی منفی باشد، امکان پرداخت رشوه و یا زد و بند برای تغییر 
رأی وجود ندارد.این مقام مسئول تأکید کرد: این فرآیند به صورت هوشمند بوده و سیستم 
بر اساس قواعد در نظر گرفته شده، درخواست متقاضی را بررسی می کند و در نهایت 

مشخص می شود که برای مجوز باید به چه دستگاهی مراجعه کرد.
وی تصریح کرد: به عنوان نمونه بخشی برای تغییر کاربری زمین و واگذاری امور اراضی 
در سامانه پیاده سازی شده است؛ با توجه به درخواست متقاضی، سامانه، شخصی یا ملی 
بودن زمین، نقشه ها و سایر موارد را بررسی می کند و در نهایت در صورت تأیید، مجوز 

واگذاری یا تغییر کاربری برای متقاضی صادر می شود.

کریمی در بخش دیگری از اظهارات خود به استعلامات 
حوزه منابع طبیعی اشــاره و اعلام کرد: سازمان منابع 
طبیعــی به صورت کامل به ســامانه متصل اســت و 
استعلامی به نام »ملی مستثنی« برای تغییر کاربری در 
نظر گرفته شده است که مشخص می شود زمین متقاضی 
آیا از زمین های ملی است یا شخصی؟وی در ادامه گفت: 
اگر زمین شخصی باشد در نتیجه جواب بلامانع اعلام 
می شود؛ اما درصورتی که زمین ملی باشد درخواست تغییر 
کاربری رد خواهد شد.به گفته این مقام مسئول، در حال حاضر پنجره واحد زمین در بیش 
از ۲۰ استان پیاده شده است و پاسخگویی به استعلامات در سازمان با این سامانه صورت 
می گیرد.کارشناس دفتر فناوری اطلاعات سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در 
ادامه تخصیص زمین ملی به افراد دارای طرح را از دیگر اقدامات مثبت پنجره واحد زمین 
دانست و گفت: در این طرح، افراد متقاضی قادر هستند بر اساس طرح خود )صنعتی، 
کشــاورزی، گردشگری و …( از زمین های ملی بهره ببرند که در حال حاضر در سه 
استان با بهره گیری از پنجره واحد زمین این بخش در دسترس است و متقاضیان قادر به 

ثبت درخواست خود هستند.
کریمی در خصوص نقش سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری پیرامون اختصاص زمین 
ملی به دارندگان طرح های اشتغال اظهار داشت: ابتدا درخواست به سازمان منابع طبیعی 
به دلیل مدیریت و تملک اراضی ملی ارسال می شود، این سازمان درخواست متقاضی 
را با شرایطی از قبیل نوع گونه های گیاهی بررسی می نماید، درواقع ممکن است گونه 
گیاهی خاص در آن منطقه رشــد کند؛ لذا طرح با شرایط منطقه بررسی می شود و در 
نهایت جواب برای متقاضی ارسال می شود.کارشناس دفتر فناوری اطلاعات سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری یکی از عملکردهای پیاده سازی پنجره واحد زمین، جلوگیری 
از زمین خواری دانست و گفت: در حال حاضر نمی توان آمار دقیقی ارائه داد که چه میزان 
زمین خواری رخ داده، اما قطعاً این سامانه به مانع بزرگی برای زمین خواری سودجویان 
تبدیل شــده است.وی ادامه داد: در حال حاضر سامانه نوپا است و می توان ادعا کرد در 
صورت تکمیل آن، زمین خواری در کشور قابل مهار خواهد بود.کریمی در بخش دیگری 
از اظهارات خود پالایش مستمر اراضی را از دیگر نکات مثبت سامانه پنجره واحد زمین 
دانســت و گفت: متولی ۸۵ درصد اراضی کشور سازمان منابع طبیعی است، در سامانه 
با بهره گیری از عکس های هوایی در دو محدود زمانی مورد بررســی قرار می گیرند تا 
مشخص شود چه تفاوت هایی ایجاد شده است.وی ادامه داد: مثلًا وجود یک ساختمان 
جدید نشانه از تغییر بوده و در ادامه بررسی می شود آیا این ساختمان مجوز لازم را دریافت 
کرده اســت؟ در صورت عدم دریافت مجوز، این ساختمان نشانه تخلف بوده و مراحل 

حقوقی طی خواهد شد.
تخلفات زمین خواری به مراجع قضائی معرفی شده اند

این مقام مسئول در بخش پایان اظهارات خود به عملکرد سامانه پنجره واحد زمین در 
خصوص کشف تخلفات زمین خواری نیز گفت: تعداد زیادی از تخلفات کشف شده و در 
مرحله رسیدگی قرار دارد، البته به دلیل اینکه روند بررسی تخلفات حوزه زمین زمان بر 

است، هنوز نمی توان به نمونه ای از صدور حکم قطعی اشاره کرد.
وی تصریح کرد: البته قوانین و تبصره هایی نیز وجود دارد که می توان از همان مراحل 
ابتدایی به مقابله با آن پرداخت و قلع و قمع صورت گیرد و در چند مورد صورت گرفته 

است، البته مواردی در خصوص ساخت وساز هنوز به رأی نهایی نرسیده است.
کریمی در انتها گفت: از زمان پیاده سازی سامانه پنجره واحد زمین تا به امروز در قزوین، 

اصفهان و چند استان دیگر تخلفات بیشتری مشاهده شده است.

درحالی که وزیر جهادکشاورزی دستور قفل شدن صادرات پیاز را صادر کرده و از طرفی 
فرمان واردات ۵۰ هزار تنی این کالا را داده است؛ هنوز در برخی میادین میوه و تره بار 

تهران پیاز به اندازه کافی موجود نیست.
در بازدید میدانی از برخی از میادین میوه و تره بار شهرداری تهران نشان می دهد، پیاز در برخی بازارهای تره 
بار شهرداری بسیار کم عرضه می شود به طوری که از ساعت ۱۲ ظهر به بعد پیازی در این میادین برای عرضه 

نیست. در میادین بزرگ هم که پیاز عرضه می شود، کیفیت پیاز عرضه شده نامناسب است.
 این درحالی که سید جوادساداتی نژاد وزیر کشاورزی ابراهیم رئیسی در ماه های پیش مدعی شده بود که تولید 
داخل بیش از نیاز بازار داخلی است و ایران قادر به صادرات پیاز هم است. برهمین اساس نیز این وزارتخانه 
مجوز صادرات پیاز را صادر کرد و عوارض آن را در برای مناطق اصلی تولید پیاز به ۵۰ درصد رساند. اما پس 
از مدتی در مغازه های مناطق مختلف از جمله سطح شهر تهران قیمت پیاز از ۱۲ هزار تومان در آبان ماه به 

سمت ۴۰ هزار تومان در دی ماه حرکت کرد.
پس از این اتفاق عوارض صادرات به ۱۰۰ درصد رسید و در هفته اول بهمن این عوارض تا سطح ۱۸۰ درصد 
رشد کرد. در کنار قفل صادرات پیاز ، این کالا مجوز واردات هم گرفت و مقرر شد، ۵۰ هزار تن پیاز وارد شود. 

اولین محموله هم هفته گذشته وارد کشور شد.
اما این سیاست ها هیچ کمکی به بازار نکرد. اگرچه در این روزها قیمت پیاز به ۱۷ هزار الی ۱۸ هزار تومان در 
میوه فروشی های شهر رسیده است و در میادین شهرداری تهران به قیمت ۱۵ هزار تومان عرضه می شود، اما 

دیگر پیازی به اندازه کافی در میادین شهرداری نیست.
در میادین کوچک همچون میادین سازمان برنامه جنوبی، پیاز پیش از ظهر به پایان می رسد و متقاضی باید 

آن را در مغازه های منطقه جستجو کند.
روز پنج شنبه ساعت ۱۱: ۳۵ دقیقه است؛ از یکی از غرفه داران سوال می کنم، پیاز امروز می آورید. می گوید 
اگر داشتیم اینجا بود. پیاز تمام شد؛ نداریم. از او می پرسم، هر روز در این زمان تمام می شود می گوید: مدتی 

است پیاز کم می آید.
به یکی از میادین بزرگ میوه و تره بار شهرداری تهران می روم. در این این میدان اگرچه پیاز موجود است؛ 
اما کیفیت آن از نگاه مشتری ها خوب نیست. مرد میانسالی که درحال انتخاب کردن پیاز کردن پیاز هاست 
می گوید، همه پیازها دارند سبز می شوند، ولی غرفه داران می گویند پیاز تازه است. او به اکوایران می گوید اغلب 

از میادین شهرداری خریداری می کند،اما یا قیمت پیاز گران است یا پیاز بی کیفیت می دهند.
زن میان سال دیگر هم می گوید، کیفیت پیاز ها در اکثر غرفه ها خوب نیست، همه درحال سبز شدن هستند.

نکته پایانی؛ وعده های توخالی
سال های متمادی مسئولین وزارت جهادکشاورزی عرضه نامناسب کالاهای کشاورزی در بازار را به گردن 
مدیریت ضعیف وزارت صمت می انداختند. برهمین در راستای طرح »انتزاع وظایف و اختیارات بخش کشاورزی 
از وزارت صنعت ،معدن و تجارت« این امور به وزارت جهادکشاورزی واگذار شد. به تعبیر دیگر در کنار امور 
تولید، امور بازرگانی محصولات کشاروزی هم به وزیر جهادکشاورزی و مجموعه تحت اختیارش واگذار شود. 
وزارت جهادکشاورزی نیز ستاد تنظیم بازار کشاورزی و قرارگاه امنیت غذایی و... برپا کرد. اما به رغم وجود این 
تشکیلات مشخص نیست، چرا هنوز متولی وزارتخانه جهادکشاورزی قادر به مدیریت بازار کالاها مورد نیاز 
مردم از جمله پیاز نیست. یکی از فروشندگان غرفه های تره بار شهرداری به اکوایران می گوید: دولت وعده زیاد 

می دهد، نباید به آن بها دارد.

کشف تخلفات زمین خواری با پنجره واحد زمین صادرات پیاز قفل شد

وزیر امور اقتصادی و دارایی در مراســم رونمایی 
از سامانه مولدسازی دارایی های دولت، گفت: به 
کمک مولدسازی دارایی های دولت بهار ۱۴۰۲ بهار 

جانبخشی به طرح های نیمه تمام عمرانی است.
روز یکشنبه از سامانه مولدسازی دارایی های دولت به آدرس 
WWW.PGA.IPO.IR بــا حضور ســید احســان 

خاندوزی وزیر امور اقتصاد و دارایی رونمایی شد.
هم اکنون در این سامانه تمام اطلاعات، تحلیل ها، فرآیندهاو ... 
قابل مشاهده است و به تدریج با افزایش مصوبات، اطلاعات آن 

در اختیار مردم قرار می گیرد.
در پشتیبانی این سایت موارد مربوط به روش های مولدسازی 

و شناسایی اموال در اتصال سامانه با سادا تقویت خواهد شد.
»ســید احســان خاندوزی« در مراســم رونمایی از سامانه 
مولدسازی دارایی دولت با تشکر از حضور مردم در راهپیمایی 
۲۲ بهمن اظهار داشت: موضوع مولدسازی دارایی های دولت 
راهبرد جدی دولت و قوای دیگر است و گره گشایی بسیاری از 
بن بست های پیش روی پروژه های عمرانی است.وی ادامه داد: 
دارایی های مازاد مجموعه های دولت گرفتاری های زیادی ایجاد 
کرده بود. حالا از طریق مصوبه سران قوا مسئله تبدیل اموال زائد 

به اموال مولد به سرعت دنبال می شود.
وزیر اقتصاد توضیح داد: برخی در مجلس شــورای اسلامی 

درباره تحقق درآمدی از محل مولدسازی سوال کردند و در پاسخ 
باید بگویم نه تنها این اعداد صوری نیست، بلکه دولت بدنبال 
آن اســت که عدد نزدیک به ۱۰۰ هزار میلیارد تومان مندرج 
در لایحه بودجه ۱۴۰۲ محقق شود.وی با تاکید بر اینکه مسیر 
ناامیدکننده سنوات قبل از طریق شفافیت قابل تغییر است گفت: 
رونمایی از سایت مولدسازی نیز در همین راستا انجام شد و تمام 
متخصصان و عموم مردم می توانند با حداکثر شفافیت شریک 
دولت در پیاده کردن گام تحولی در پیش برد پروژه های نیمه تمام 

موجود باشند.
خاندوزی تصریح کرد: به جای اینکه ترمز پیشرفت باشیم باید 
کمک کنیم مسئله پروژه های نیمه تمام عمرانی حل و فصل 
شود.وزیر اقتصاد همچنین اعلام کرد: اوایل سال ۱۴۰۲ گزارش 
امید بخشــی از عملکرد طرح های نیمه تمام در استان های 
مختلف به واسطه اجرای مولدســازی دارایی دولت به مردم 
ارائه خواهد شد.وزیر اقتصاد با بیان اینکه مولدسازی دارایی های 
دولت در سنوات گذشته نیز در قوانین بودجه وجود داشت، افزود: 
عملکرد بودجه سال های گذشته نشان می دهد که دولت ها در 
مولدسازی موفق نبودند و آیا توقع این است که دولت سیزدهم 

نیز مسیرهای قبل را ادامه دهد؟
وی اضافه کرد: بســیاری از مدیران دستگاه ها علاقه دارند 
مایملک خود را اضافه کنند، بدون اینکه به فکر مازادسازی آنها 

باشند و این یکی از آفات مدیریت دولتی، کارمندی است و باید 
بر آن غلبه کرد و این با مولدسازی دارایی های دولت که به تایید 

سه قوه رسید، امکان پذیر است.
خاندوزی درباره برآورد دارایی های دولت، گفت: امروز برآورد 

جدیدتری از اطلاعــات قیمت دارایی های دولــت نداریم و 
برآوردهای پنج سال گذشــته دولت قبل کافی نیست، البته 
می توان آنها را بــه روز کرد.وزیر اقتصاد گفــت: دارایی تمام 
شرکت های دولتی شامل مولدسازی می شود و دارایی سایر قوا 

نیز منوط به این است که عالی ترین مقام قوا موافقت کند.
در ادامه این مراســم »حســین قربان زاده« رئیس سازمان 
خصوصی ســازی درباره برخورد با دستگاه هایی که در زمینه 
مولدســازی همکاری نمی کنند، گفت: این طرح شامل همه 
اراضی و دارایی غیرمنقول دولت می شود و فضای اداری بخشی 
از آن اســت.وی افزود: در مولدســازی اصل بر تعامل مجری 
ودستگاه ها است و چنانچه مدیریت مقاومت کند، این موضوع 

برای رسیدگی به هیات نظارت ارجاع داده می شود.
رئیس ســازمان خصوصی توضیح داد: در سامانه مولدسازی 
تمام رکوردهای طرح ارائه می شود و فهرست اموال به عنوان 
اموال مازاد که به تصویب رسیده است، بارگذاری می شود و تنها 
ملاحظه این است که آدرس نهایی اعلام نخواهد شد تا در مسیر 

مولدسازی اختلالی به وجود نیاید.
وی در پاســخ به این سوال که مولدسازی منجر به افزایش 
قیمت ملک می شــود، گفت: براساس علم اقتصاد هر جا که 
عرضه بیشتر شود، قیمت کاهش می یابد؛ بنابراین عرضه املاک 

و دارایی منجر به افزایش قیمت نخواهد شد.
قربانــزاده بیان کرد: از طرفی دولت وقتی که تلاش می کند 
در قالب طرح ها و لوایح مختلف مردم را از سفته بازی بر روی 
املاک و مســتغلات برحذر دارد، حال چگونه اجازه می دهد، 
خودش از محل املاک و دارایی ها درآمد سفته بازی داشته باشد.

سامانه مولدسازی دارایی های دولت رونمایی شد 

رییــس مرکــز آمــوزش، پژوهش و 
برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور مالیاتی 
کشور گفت: ۱۸۷ کشور دنیا، طرح مالیات 
بر عایدی سرمایه را در راستای مقابله با 

تقاضا های سفته بازانه اجرا می کنند.
مهــدی موحدی بکنظر دربــاره طرح مالیات بر 
عایدی سرمایه اظهار داشت: آمریکا از سال ۱۹۱۳ 
و انگلستان بعد از جنگ جهانی دوم طرح مالیات بر 

سوداگری را اجرا کردند.موحدی تاکید کرد: این طرح بسیار مهمی است که باید به این سمت حرکت کنیم 
این در حالی است که در گذشته انگیزه ای از سمت سیاست گذاران برای اجرای طرح مالیات بر عایدی سرمایه 
نبوده است.رییس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور با اشاره به اینکه به 
تقاضا های سفته بازانه در بازار مسکن گفت: از ۵۰ سال پیش تا کنون اتفاق هایی در اقتصادمان رقم خورده است 
و این موضوع مطرح شده که از زمان هخامنشیان ایرانیان بر روی ملک سرمایه گذاری می کردند در حالی که 
این گزاره غلطی است.وی ادامه داد: به استناد مرکز ملی آمار ۸۰ درصد از حجم نقدینگی موجود در بازار مسکن 
معطوف به تقاضای مصرفی بوده است. این در حالی است که اکنون تنها ۲۰ درصد تقاضا ها مصرفی است و 

بیشتر گرایش به سمت تقاضا های سرمایه است.
موحدی افزود: اکنون به دلیل فقدان طرح مالیات بر عایدی سرمایه، حجم نقدینگی موجود در بازار مسکن 
معطوف به تقاضای سرمایه ای شده است. رییس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی کشور خاطرنشان کرد: سال گذشته سه هزار هزار میلیارد شبکه بانکی تسهیلات پرداخت کرده که 
کمتر از هشت درصد وارد تولید شده است و تا زمانی که تقاضای سرمایه ای رشد پیدا کند قیمت این دارایی ها 

افزایش یافته و به دنبال آن تورم و نیاز به نقدینگی ایجاد شود.

وزیر تعاون،کار و رفــاه اجتماعی از صدور 
۱۰۷ هزار مجوز استخدام رسمی در سال 
جاری خبر داد و گفت: اطلس اشتغال کشور 
تا شش ماهه اول سال ۱۴۰۲ طراحی خواهد 

شد. 
ســید صولت مرتضوی اظهار کرد: برای سال آینده 
برنامه های خود را در حوزه اشتغال با قوت بیشتر پیش 
خواهیم برد و اعلام کرده ایم که حوزه معاونت اشتغال 

برای سال آینده اطلس اشتغال کشور را تدوین و مشخص کند. یعنی ما با کد ملی بدانیم که چه کسی شاغل و چه 
کسی بیکار است و تاکنون این کار انجام نشده است.وی ادامه داد: همکاران ما از طریق سامانه رفاه ایرانیان و سایر 
سامانه هایی که وجود دارد در تلاشند و اگر تعداد شاغلان و بیمه پردازان را به دست آوریم، تقریبا بیکاران ما با کد 
ملی مشخص خواهند شد.به گفته وزیر کار بخشی از اشتغال کشور غیررسمی است و همه افراد اساسا در سامانه 
ثبت نشده اند که امیدواریم این کار انجام شود.مرتضوی افزود: پیش بینی ما این است که بخشی از مشاغل دیگر مثل 
کسانی که اشتغال سیار دارند هم بیمه شوند و امیدواریم در شش ماهه نخست سال ۱۴۰۲ اطلس دقیق اشتغال کشور 
را طراحی کنیم و با سهولت در اختیار آحاد مختلف جامعه قرار دهیم.وی همچنین در پاسخ به این پرسش که عمده 
یک میلیون شغل ایجاد شده در کشور متعلق به کدام بخش ها بوده است؟ گفت: بخش قابل توجهی از اشتغال ما 
در حوزه مشاغل خدماتی است ولی دستگاه های اجرایی که اشتغال ایجاد کرده اند، به ترتیب وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، وزارت جهاد کشاورزی، نهادهای حمایتی، کمیته امداد امام خمینی )ره(،  سازمان بهزیستی و سایر دستگاه ها 
بوده است.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی این را هم گفت که در سال ۱۴۰۱ حدود ۱۰۷ هزار مجوز استخدام رسمی نیز 
برای آموزش و پرورش، بهداشت و درمان، دانشگاه ها و سایر دستگاهای اجرایی صادر شده که این آمار به آمار سامانه 
رصدملی اشتغال اضافه نشده است و با اطمینان می توانیم بگوییم که از مرز یک میلیون شغل در کشور عبور کرده ایم.

مالیات بر عایدی سرمایه رویه متداول 
دنیا برای مقابله با سفته بازی است 

 صدور ۱۰۷ هزار مجوز استخدام 
در سال ۱۴۰۱ 

رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: در 
سفر قریب الوقوع رئیس جمهور به چین 
برنامه های مختلفی در حوزه های انرژی، 
صنعت، معدن و تجارت، کشاورزی، دانش 
بنیان، حمل ونقل ,... مطرح است. این سفر 
می تواند فرصت مناســبی برای برطرف 
کردن موانع تجاری و توافقات جدید باشد.
رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: چین یکی از 

اقتصاد ها بزرگ جهان اســت که در سال های اخیر ارتباط سیاسی و اقتصادی خوب و نزدیکی با ایران داشته 
است. یکی از اهداف دولت سیزدهم توسعه تجارت با این کشور است.پیمان پاک در ادامه افزود: رئیس جمهور 
در سفر قریب الوقوع به چین برنامه های مختلفی در حوزه های انرژی، صنعت و معدن، کشاورزی، دانش بنیان، 
حمل ونقل ,... دارد.وی گفت: ایران با قرار گرفتن در مسیر کریدور شرق به غرب و جنوب به شمال میتواند مسیر 
مناسبی برای تجارت کالا های دیگر کشور ها باشد. در سفرآقای رئیسی به چین حوزه زیر ساخت حمل و نقل، 
ترانزیت کالا و تامین بار از موضوعات مهم مورد توجه خواهد بود.پیمان پاک در ادامه افزود: یکی از ویژگی های 
این سفر، سفر های ابتدایی هیات های مختلف تخصصی و مذاکرات آن ها با هیات های چینی است که این سفر 
کمک میکند تا موانع پیش رو توافقات برطرف شود و دستاورد های خوبی در حوزه های اقتصادی و تجاری حاصل 
خواهد شد.رئیس سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه تجارت دو کشور در سال گذشته ۳۰ درصدافزایش داشته، 
گفت: چین بزرگترین شریک تجاری کشورمان است که استفاده از ارز ملی یعنی یوآن در تعاملات میتواند تاثیر 
بسیاری در تامین ارز و توسعه تجارت دو کشور داشته باشد.از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه چین اولین مقصد 
کالا های ایران بود. صادرات کالا های ایرانی به مقصد بازار های چین از نظر ارزش حدود ۱۲ میلیارد ۶۰۰ دلار 

کالابوده که در مقایسه با سال گذشته ۱۰ درصد افزایش داشته است.

 اهمیت توسعه ارز ملی 
در توسعه تجارت ایران و چین 


